
Teknik- og Miljøforvaltningen 

TMF PKR Sekretariat (4407)  

Besvarelse vedrørende Dark Design 

Medlem af Borgerrepræsentationen Jens-Kristian Lütken (V) har den 

14. januar 2022 stillet følgende spørgsmål til Teknik- og

Miljøforvaltningen.

Spørgsmål 

1. Hvad er status på forvaltningens servicetjek af Københavns byinventar

for Dark Design?

2. På hvilken måde er Dark Design konkret fjernet på særligt byens

bænke?

3. Er der eksempler på, at bænke er fjernet fra byrummet frem for

udelukkende Dark Design på bænken er fjernet?

Svar 

1. Status på servicetjekket er, at forvaltningen ikke har kunnet konstatere

bevidst brug af Dark Design i forbindelse med udformning såvel som

placering af forvaltningens byinventar.

2. Forvaltningen har ikke fjernet Dark Design fra byens

Københavnerbænke, da forvaltningen ikke har kunnet konstatere

bevidst brug af Dark Design i forbindelse med bænkene.

Det kan nævnes, at der i Sundholmskvarteret i 2012, som en del af et

områdeløft og i forbindelse med kunstprojektet ”Gaden som

dagligstue”, blev opstillet ni kunstbænke med bogstabler i bronze.

Bogstablerne forhindrer, at man kan ligge på bænkene, hvilket kan

opleves som værende Dark Design, men formålet med bogstablerne er

alene kunstnerisk og ikke at lægge hindringer i vejen for, at man kan

ligge på bænkene.

3. Der er ikke eksempler på, at bænke er fjernet fra byrummet frem for,

at udelukkende Dark Design på bænken er fjernet. Forvaltningen fjerner

generelt ikke bænke fra byrummet. Dog ligger der en udfordring i, at

Københavnerbænkene i de seneste år har været mål for omfattende

tyveri, og de bænke, der derved mangler i byrummet, kan imidlertid
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opleves som Dark Design. Forvaltningen har forsøgt at forhindre 

bænktyverier gennem samarbejde med politiet samt øget tyverisikring 

af bænkene. Desværre har det vist sig svært at forhindre tyverierne, og 

forvaltningen fortsætter derfor arbejdet med at udvikle måder at sikre 

byens Københavnerbænke. Det er forvaltningens vurdering, at der med 

udgangen af 2020 manglede cirka 200 af byens ca. 5.700 

Københavnerbænke grundet tyveri, og det er forventningen, at der 

alene i 2021 er forsvundet op mod yderligere 100 bænke fra byrummet. 

Forvaltningen oplever, at genopsatte bænke i nogle tilfælde hurtigt 

stjæles igen. Forvaltningen har derfor været tilbageholdende med at 

genopsætte bænke på særligt udsatte placeringer, førend bænkene kan 

sikres tilstrækkeligt. Forvaltningen søger dog i udgangspunktet løbende 

at erstatte stjålne bænke hurtigst muligt. Forvaltningen har inden for sit 

eksisterende budget mulighed for at erstatte op til ca. 25 bænke om 

året. 

 

 

Svaret er offentligt tilgængeligt på kk.dk/artikel/spørgsmål-til-teknik-

og-miljøudvalget. 
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